
A Poligonban dolgozók egyelőre léinek, semmiféle garanciát 
nem kaptak még arra, hogy az átalakítás, majd eladás után is 
tovább dolgozhatnak.

(Czakó Lajos felvétele)

Kinek kellenek majd 
a Poligon dolgozói?

Garanciára várva
A  Poligon Szociális Fog

lalkoztatóban dolgozók egye
lőre sem m ilyen garanciá t 
nem  lá tnak  a rra , hogy az 
intézm ény kft.-vé alak ítása 
u tán  a helyükön m arad h a t
nak-e, továbbra is o tt a lkal- 
m azzák-e őket. M int ism ere
tes, a m iskolci önkorm ányzat 
az áta lak ítás m ellett dön
tött, ám  azt, hogy pontosan 
m ilyen form ában h a jtják  
m ajd  végre, még nem h a tá 
rozták el.

Ez a  változás jó  lenne a 
városnak, hiszen költségve
tését eggyel kevesebb k i
adás terhelné, jó  lenne, a 
még egyelőre tisztázatlan  
kilétű. Poligont m egvásárló 
cégnek, m ivel a csökkent 
m unkaképességűek foglal
koztatásáért állam i tám oga
tás is já r, ám  kérdéses, hogy 
m ennyire lenne jó  az ott 
dolgozóknak, akiknek  — leg
alábbis zöm ükben — nincs 
más elhelyezkedési lehetősé
ge. Gócst Józsefet, a  Poligon 
Szociális Foglalkoztató igaz
gató jának  műszaki helyette
sét arró l faggattuk, hogy a 
bedolgozók és ottani közal
kalm azottak hogyan fogad
ták  a hírt.

— Vegyes érzelm ekkel — 
hallha ttuk  a  választ. — A h a
tározatban, am elyről épp az 
im ént beszélgettünk m unka
társaim m al, az áll, hogy az 
önkorm ányzat a Szociális 
Foglalkoztatót á t  k íván ja 
alakítani önkorm ányzati tu 
lajdonú korláto lt felelősségű 
társasággá, m ajd  ezt köve
tően el ak a rja  idegeníteni. 
Ebben sem m iféle garancia, 
k itétel nincs a r ra  vonatkozó
an. hogy a  jelenleg itt  fog
lalkoztatott, m egváltozott 
m unkaképességű dolgozókat, 
nyugdíjkorhatár fölöttieket, 
szociális helyzetük m ia tt r á 
szoruló em bereket egy el
adást követően tovább akar- 
ják -e  alkalm azni. Ebből vé
leményem szerin t egyenesen 
következik, hogy am ennyi
ben e rre  nincs garancia, a k 
kor az itt dolgozó 25 közal
kalm azottra sincs semmi 
szükség. Ha ilyen biztosíték 
nincs, ez a döntés egyértel
m űen negatív a foglalkozta
tó ra  nézve.

— Ez csak elvi döntés,
ha jól tudom  a  részleteket
a későbbiekben még tisz
tázzák.

— Valóban, ez még módo
sulhat. m ert a szükséges vég
leges döntés m eghozatalára 
vonatkozó javasla to t a köz
gyűlés elé kell terjeszteni. 
Ez egyébként egy m ájustól 
ta rtó  folyam at, ami abból 
indul ki, hogy a  városnak 
egyre kevesebb pénze van a 
Poligon, m in t költségvetési

intézm ény m űködtetésére. 
Ebből k iu ta t je len thet am it 
H atvanban, Budapesten és 
Pécsett m ár m egvalósítottak, 
nevezetesen, hogy gazdálko
dó szevezetté (akkor még 
vállalattá) a lak ítják  az in
tézm ényt, ezt követően pe
dig az adott feltételeknek 
megfelelően a Pénzügy-, illet
ve a Népjóléti M inisztérium  
kijelölése alap ján  célszerve
zetté változtatják . amely 
m ár nem önkorm ányzati, 
hanem  állam i tám ogatásból 
él. Ennek egyik feltétele, 
hogy a dolgozók 60 százalé
ka csökkent m unkaképessé
gű legyen, hiszen az állam  
az ő foglalkoztatásukat do
tálja . Ez a  szám  m ost a P o
ligonban 58,5 százalék. H a a 
célszervezeti form át válasz
tanák, ez garanciá t adna a 
továbbfoglalkoztatásra.

— Önök m it szeretné
nek jobban, ha intézm ény
ként, vagy ha kft.-ként 
m űködnének tovább?

— E rre a dolgozói érde
kek alap ján  tudok válaszol
ni, eszerint, am ennyiben 
ilyen garanciák lesznek, ak 
kor nincs kifogásunk ellene, 
hogy ez az átalakulás vala
m ikor m egtörténjen. De eb 
ben a bizonytalanságban vé
lem ényem  szerin t az lenne 
jó, ha a m ajdani átalakulás 
dátum áig, am eddig az á lta 
lunk  szükségesnek ta rto tt 
feltételek m ár biztosítottak 
lesznek, m int intézm ény m ű
ködnénk tovább.

— A bedolgozókkal m ár 
közölték a h írt?

— Velük a közalkalm azot
tak  m in t vezetők beszéltek a 
történtekről. I tt több, m int 
100 em berről van szó, ak i
ket nehéz lenne egyszerre 
összehívni, és ha én elm on
danám  nekik, hogy mi áll a 
határozatban, nem biztos, 
hogy m indegyikük m egér
tené . . .

— Hogyan reagáltak  a 
változásra?

— Nem tud ják , helyeseb
ben nem  értik , hogy mi tö r
tén ik  m ajd velük, ezért b i
zonytalanok, m in t ahogyan 
mi is. De ezen kívül az iga
zat megvallva az itt  dolgo
zók előtt az sem teljesen vi
lágos, hogy m iért le tt ez az 
egész eladás h irte len  ennyi
re  fontos.

(A  Poligont megvásárolni 
szándékozó In ter Trade K ft. 
terveiről, elképzeléseiről egy 
későbbi szám unkban olvas, 
hatnak.)

B. G. O.

KÉPVISELŐNŐ A BÁNYÁSZOK KÖKÉBEN

H ogy n e  k e llje n  b e z á rn i 
a z  e d e lé n y i b á n y á t...

AZ ÁLLAMI TÁMOGATÁST MOST IS VISSZAFIZETIK!
Nemrégiben V argáné K e

rékgyártó Ildikó, a térség 
M SZP-s országgyűlési kép
viselője az  edelényi bánya
üzemhez látogatott, hogy tá 
jékozódjon a bánya helyze
téről, illetőleg kellő szakmai 
érvanyagot gyűjtsön ahhoz a 
harchoz, am ely az érin tettek  
rem ényei szerint végül is a 
bánya folyam atos m űködését 
eredm ényezhetné, am ennyi
ben a novem berre tervezett 
korm ányülésen a kormány 
úgy dönt, hogy felülvizsgálja 
a  korábban hozott korm ány
döntést, s az edelényi bánya 
mégsem fejezné be 1995. 
decem ber 31-el működését, 
hanem  m egkapva a szüksé
ges állam i tám ogatást, m eg
közelítően évi 350 millió fo
rin to t még évekig tudna 
többszáz em bernek m unkát 
biztosítani. K érdés persze, 
hogy m ilyen is lesz az a bi
zonyos energetikai koncep
ció.

A képviselőnővel a hely
színen beszélgettünk.

— Azt szeretnénk elérni 
— kezdte Vargáné K erék
gyártó Ildikó, — hogy visz- 
szafordíthatatlan  folyamatok 
ne induljanak el mindaddig, 
am íg ki nem  derül, hogy az 
országnak milyen és mennyi

A képviselőnő nem kíván hiú 
reményeket ébreszteni a b á 
nyászoknak, de a korrekt dön
tésre ígéretet te tt

erőm űre van szüksége. Ezzel 
összefüggésben mely erőm ű
veket ak a rják  állam i kézben 
ta rtan i, illetőleg privatizálni

— V oltaképpen tud juk-e, 
m ennyi szénre van szüksége 
az országnak, gondolok itt a 
gátlástalan im portra is . . .

— Az elm últ hat évben 
m indig utólag m ondták meg, 
hogy m ennyi szén fogyott, s 
kiderült, ez m indig több 
m in t am it egyes bányászat
ellenes körök jósoltak. A i  
e lsie te ttt gázprogram  se hoz
ta  a  v á rt eredm ényt, bizony 
meg kell m ondani az em be
reknek, hogy a valu taa lap 
pal folyó tárgyalások követ
kezm ényeként a  gázárakat 
hozzá kell igazítanunk az 
európai arányokhoz. Szeren
csére az em berek kellő böl
csességgel m egtarto tták  a régi 
berendezéseket, illetőleg ve
gyestüzelésű kazánokat ép í
te ttek  be. így azután  vala
m ennyire kivédhetik  az eset
leges kényszerű árem elése
ket.

— A  felsőbbszintű és he
lyi szakem berekkel fo ly ta 
to tt beszélgetés után hogyan 
látja az edelényi bánya esé
lyét?

— Ügy gondoljuk, hogy a 
bánya bezárása több kárt 
okozna, m in t hasznot hozna, 
s m egpecsételné egy másik 
vállalkozás sorsát is, neveze
tesen a közkedvelt borsodi 
vizet csak rendkívüli nehéz
ségek és bizonytalanságok 
árán  lehetne felszínre hozni 
A bánya m egszűnése követ
keztében a beszállítók, köz
tük  a kohászat, erdészet, a 
Taurus és m ások is nehéz 
helyzetbe kerülnének. Való
színűleg ezeknél a cégeknél 
is további m unkahelyek 
szűnnének meg. Ügy tá jéko
zódtam, hogy Edelény b á
nyának van szénvagyona, az 
lefejthető, s csupán 350 m il
lió forintos évi állam i tám o
gatással nullszaldóval lehetne

m űködtetni. A bánya most 
is m inden kötelezettségét 
teljesíti! F izeti az adót, a 
tb.-t. m agyarán, am ennyi á l
lami tám ogatást kap, azt 
vissza is ad ja  az állam ház
tartásnak .

— Kérdés persze, hogy a 
Borsodi Hőerőmű rekonst
rukciója m egvalósul-e, ille
tőleg épül-e ligniterőmű, 
am ely várhatóan a m élym ű 
velésű bányák jelentőségét 
háttérbe szorítaná, de per
sze az is elképzelhető, hogy 
a korm ány úgy dönt, m ég
iscsak m egnyitja  a nagyre
m ényű dubicsányi bányát.

— Valószínűleg Scha lk
ham m er A ntalnak, a bá
nyaipari dolgozók szakszer
vezete első em berének 
M SZP-s országgyűlési kép
viselőnek a javasla tá ra  ener
getikai albizottság jön létre. 
Ennek révén szakm ailag 
m egalapozott döntéseket le
het hozni. Valóban a  lakos
sági szénigény önm agában 
nem  képes indokolttá tenni 
egy ilyen bánya létét, hiszen 
a term elésben az energeti
kai szén a döntő m ennyi
ség. Nem kívánok h iú  re 
m ényeket ébreszteni az ede
lényi bányászokban, de úgy 
vélem, m iután  a problém a 
komplex, éppen ezért az 
összes tényezőt figyelembe 
kell vennie a korm ánynak, 
hogy m egalapozott, meg
nyugtató döntés szülessen, 
teh á t m it nyerünk azzal, ha 
a bányát bezárják, s milyen 
á ra t kell fizetni azért, ha 
nem  m űködhet tovább . . .

K. I.

A polgármesterek voksai

A  Hegyközb,
gázügyben

A  napokban talán  n á r  
pontot tesznek a Hegyköz 
gázkivitelezési pályázatának 
elb írálására, am inek fordu
lóit lapunk is m egpróbálta 
nyomon követni.

Legutóbb október első he
tében ü lt össze 18 polgár- 
m ester, s ak k o r is úgy tűnt, 
nem  sikerü l meghozni az  
egységes állásfoglalást. Vé
gül is a  nyilvános szavazás 
m ellett döntöttek, s 10 p á
lyázó cég közül1 válasz that
ták  ki a  szám ukra legm eg
felelőbbet. A  szavazás vég
eredm ényéről m ondta el vé
lem ényét Nagy Géza, Vily- 
vitány polgárm estere. Esze
r in t 16-an voksoltak a  ja 
vaslatban szereplő fővárosi 
illetékességű cég ellen, és 
ennyien ad ták  szavazatukat 
a  megyeszékhelyen, M iskol
con működő Szignál Kft.- 
re. A  legfontosabb érvük  az  
volt, hogy a budapestiek 
343 m illió forintos á ra ján la 
tával szemben 297 m illióért 
vállalják  a  Hegyköz gázve
zetékének megépítését. S  az t 
sem ta rto ttak  elhanyagolha
tó  szem pontnak, hogy ez a  
pénz a  megyében m arad, 
helybelieknek ad  m unkale
hetőséget. Többük vélem é
nye, hogy az itteni falvak 
— am elyek felfüggeszked- 
nek a gázvezetékre — jó 
szándékkal szálltak  be e 
program ba, áldoztak  ezért, 
de meglehet, hogy sok kis
település /lakóihoz m ég évek 
m úlva sem ju t  e l a  gáz, h i
szen nem  ritk a , hogy 60—70 
százalékuk nyugdíjas. S a 
fajlagos költségek e m agas 
á r  m ia tt odáig em elkedhet
nének, hogy a k á r  100 000 
fo rin tba is kerü lh e t egy-egy 
családnak csak az, am íg a  
vezeték e lju t a  kapujáig. 
M egjegyezte: valóban meg
b ízták  a  gesztor-polgárm es
tert, hogy intézze a  közös 
ügyeket, d e  nem  így, nélkü
lük.

N ovák Ferenc, Hollóháza 
polgárm estere ezen az é rte 

kezleten le is m ondott a 
Z. A. B. Rt. igazgató ta n á 
csi tagságáról. Telefonbe
szélgetésünk során ez t meg 
is erősítette, és elm ondta, 
hogy részletes indoklással 
e lkü ld te lem ondását Magda 
Gábornak, a z  IT elnökének. 
De hozzáfűzte, nem  az  ő le 
m ondása a  legnagyobb ügy 
ebben a  dologban, és nem  
is a  polgárm esterek döntése 
késztette e rre  a  :lépésre.

Kovács Jenönét, Füzér 
polgárm esterét nem  értük  el 
h ivatalában, de Kiss Imre  
körjegyző, ak i végigasszisz
tá lta  az esem ényeket, és is
m eri a  polgárm esterasszony 
vélem ényét, s a  többiekét is, 
a  következőket m ondta: a 
16 polgárm ester úgy lá tja , 
hogy a Hegyköz fatlvaival 
ak a rják  m egfizettetni azt, 
hogy a  fővárosi cég S áto r
aljaú jhelyen  irreálisan  a la 
csony áron pályázta meg a 
k ivitelezést — 74 millió fo
r in té rt —, am it meg is 
nyert, m inden bizonnyal a b 
ban a  rem ényben, hogy a  
Hegyköz néhány  plusz l'O 
m illiója kom penzálja ezt az  
összeget. M ert szakértői vé
lem ény szerin t is legalább 
90 m illió fo rin t lenne ön
költségi áron is  a  város 
gázvezetékének kiépítése.

A polgárm esterek döntése 
tehá t m egszületett. Most az  
igazgató tanácson van  a  
sor, s a  polgárm esterek azt 
rem élik, hogy az  ő dönté
sükkel megegyező lesz a  
végeredmény.

O. E.

Hol mér a
M a reggeltől kora dé lu tá

nig M iskolc és Encs között, 
valam in t H atvanban, ezt kö
vetően este 10 óráig Mező
kövesden. Füzesabonyban és 
Gyöngyösön m ér a traffipax.

Pillanatnyilag vizes a front, nehéz a  bányászmunka Edelényben, 
de bíznak a most nyíló új frontban.

(Varga Bea felvételei)

Az Aranykanál e heti ajánlata
Töltött paradicsom

Hozzávalók: 8 db parad i
csom, 1 fej vöröshagym a, 1 
gerezd fokhagym a. 1 szál 
sütn i való kolbász, 3 evőka
nál olaj, só, p irospaprika, 1 
tojás, kevés petrezselyem , 
reszelt szerecsendió.

traffipax?
V asárnap reggeltől 14 ó rá

ig Mezőkövesden és H at
vanban, délu tántól este 10 
óráig T iszaújvárosban,
Egerben és Gyöngyösön lesz 
várha tóan  sebességmérés. 
(Változhat!)

A paradicsom okat m eg
mossuk, te te jüket levágjuk, 
a belső részeket pedig óva
tosan eltávolítjuk . A kol
bász tö ltelékét egy mély 
tá lba  tesszük, a m egtisztí
to tt és ap ró ra  vágott vörös
hagym ával, fokhagym ával, 
valam in t a  petrezselyem 
mel és a tojással összeke
verjük , fűszerezzük. Ezután 
a kolbásztölteléket a p a ra 
dicsom okba tö ltjük , és az 
így m egtöltött paradicsom o
k a t lapos tűzálló tá lba  he
lyezzük. Feltesszük rá ju k  a 
levágott tetőt, és az olajjal 
meglocsoljuk. Folpackkal le
takarjuk , és 10 percig sü t
jük  a m ikrobán.
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